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زیر پوست زندگی

سخنگوی دولت تأیيد کرد

ظریف به کاخ سفيد دعوت شده بود
دیروز علی ربيعی سخنگوی دولت در نشست خبری هفتگی خود حرف هایی زد 
که به سرعت مورد توجه چهره های مختلف و افکار عمومی قرار گرفت. مهمترین 
موضوعی که ربيعی به آن اشــاره کرد، ماجرای دعوت از محمدجواد ظریف برای 
حضور در کاخ سفيد بود. او درباره این ماجرا گفت: »این اقدام آمریکا اتفاق بی سابقه 
در تاریخ دیپلماسی حهان اســت. این که ادعای مذاکره کنند اما وزیر خارجه آن 
مملکت را تحریم کنند، مضحک است. در دیدار یک  سناتور از او  دعوت می کنند که 
به ملاقات بيایيد و بلافاصله او را تحریم می کنند. ظریف مسئول سياست خارجی و  
مسئول دیپلماسی عمومی و هر نو ع دیپلماسی است و  همه مسيرهای دیپلماسی از 
مسير ایشان می گذرد.« دو روز پيش هم نشریه آمریکایی نيویورکر اعلام کرده بود 
که وزیر خارجه ایران طی ماه گذشته برای دیدار با رئيس جمهوری ایالات متحده 
در کاخ سفيد دعوت شده است. نيویورکر به نقل از منابع دیپلماتيک مدعی شد که 
سناتور رند پال دوهفته پيش در جریان دیدارش با محمدجواد ظریف، وزیر خارجه 
ایران، در نيویورک از او برای دیدار و گفت وگوی مســتقيم با دونالد ترامپ در کاخ 
سفيد دعوت کرده بود. به گفته نيویورکر، محمدجواد ظریف در پاسخ به دعوت رند 
پال گفته بود که برای تصميم گيری در این باره باید با تهران مشورت کند و درنهایت 
هم دعوت او را رد کرد. دو هفته پس از این دیدار و پاسخ منفی ظریف به این دعوت، 
وزارت خزانه داری آمریکا او را در فهرست تحریم های خود قرار داد. البته قبل از علی 
ربيعی و نيویورکر، دریادار علی شمخانی، دبير شورای عالی امنيت ملی کشورمان در 
یادداشتی نوشته بود که تحریم محمدجواد ظریف، پس از مخالفت با پيشنهاد ترامپ 
برای گفت وگوی حضوری با او »نشان داد که قطار فشار حداکثری در ایستگاه ناکامی 
متوقف شده« است. وندی شرمن، رئيس تيم پيشين مذاکرات هسته ای واشنگتن 
هم یکی از کسانی است که به این ماجرا واکنش نشان داد و گفت:   »تحریم ظریف 
با دعوت ترامپ برای مذاکرات بدون پيش شرط، در تناقض است. این اقدام آشکارا 
دلجویی از تندروهای دولت آمریکا بعد از تمدید 90روزه معافيت های هسته ای بود«.

ذره بین

شهروند| قانون فروش و انتقــال پادگان ها و سایر 
اماکن نيروهای مســلح به خارج از حریم شهرها  سال 
88 تصویب شد و طی ۱0 سال گذشــته بارها و بارها 
صحبت از فروش و انتقال آنها به ميان آمد. این اراضی 
برای خروج از شــهرها با ســه روش مزایده، توافق یا 
فروش قابليت معامله دارنــد و منابع مالی خرید این 
زمين ها هم باید در بودجه ســنواتی دولت یا از طریق 
عرضه اوراق مشــارکت دیده شــود. شــهرداری هم 
می تواند بعد از تعيين تکليــف برای نحوه تملک، این 
اراضی را توسط وزارتخانه های دفاع، راه  وشهرسازی و 
کشاورزی، عرصه های آزادشده به نفع شهر دراختيار 
بگيرد. درمجمــوع 2873 هکتار از مســاحت تهران 
تحت مالکيت مراکز نظامی و پادگان هاست که تقریبا 

٥۱9 هکتار از آن قابليت خروج از تهران را دارد.
ماه گذشته هم محمد اسلامی، وزیر راه وشهرسازی 
خبر از دســتور مقام معظم رهبری برای اجرای  این 
قانون داده و گفتــه بود که »براســاس قانون خروج 
پادگان ها از شــهرها که مصوبات آن نيز اخذ  شــده 
اســت، مقرر شــده تــا تعييــن تکليف کنيــم و در 
اراضــی پادگان ها براســاس بارگــذاری مجازی که 
پيش بينی شــده، در چارچوب  ضوابط، ساخت وساز 
آغاز شــود و بــرای پادگان ها نيز زميــن معوضی در 
خارج از شــهرها تخصيص یابــد .  «    اما صحبت های 
روز گذشته محســن  هاشمی، رئيس شــورای شهر 
تهران بار دیگر این موضوع را خبرســاز کرده اســت.  
هاشمی در صحبت های روز گذشــته اش با اشاره به 
اهميت خــروج پادگان ها به مســأله کمبود بودجه 
برای خرید این املاک اشــاره کرده و گفته: »پادگان 
06 بين خيابان پاســداران و بزرگراه صياد که زمينی 
پردرخت اســت، مربوط به ارتش بوده و باید از تهران 
خارج شود. شــهرداری باید این پادگان را بخرد ولی 
از آنجایی که بودجه ای نــدارد، باید تمهيدات صورت 

گيرد تــا مصالحه انجام گيرد کــه می توان 70 درصد 
این پادگان را پس از ســاخت در اختيــار مردم قرار 
داد.«   او همچنين اضافه کرده که شورای شهرسازی 
تصميمات خوبی در این زمينــه گرفته و برنامه هایی 
برایش وجــود دارد اما به هيچ کــدام از تصميمات و 
برنامه ها اشــاره نکرده و نگفته این برنامه ها قرار است 
به چه سمت و ســویی برود. آیا قرار است این اراضی 
منجر به ساخت وســازهای جدید شــوند و در نتيجه 

فضای سبز و زمين باز آنها هم از بين برود؟
نکته ای که جزیيات آن را از محمد ســالاری، عضو 
شورای شهر تهران جویا شدیم. او با بيان این که هنوز 
از جزیيات برنامه های ارایه شــده اطلاع دقيقی ندارد، 
معتقد است که اگر قرار اســت به جای این پادگان ها 
برج و مال ساخته شــود، چه بهتر که همان پادگان ها 
سر جای خودشان باقی  بمانند »در این صورت حداقل 
ترافيک درســت نمی کنند و تراکم هم نمی خواهند 
و در مواقع بحرانی هم می شــود از آنها استفاده کرد. 
اتفاقی که درصورت واگــذاری این املاک نمی توانيم 
شــاهدش باشــيم. ما باید تا جایی که ممکن است از 
بحرانی شــدن وضع مناطقی که این پادگان ها در آن 
قرار دارند، جلوگيــری کنيــم.« او همچنين درباره 
پــادگان 06 که  هاشــمی از آن نام بــرده، می گوید: 
»محدوده این پــادگان در جایی اســت که به لحاظ 
ســرانه ها و  علی الخصوص ترافيک وضع بحرانی دارد، 
اما آنطور که شنيده ام، قرار است یک ميليون مترمربع 
در آن جا بارگذاری صورت بگيرد کــه اميدواریم این 
بارگذاری ها شــامل ساخت وساز نشــود.«  سالاری از 
نگرانی هایی می گوید که برای خروج پادگان ها وجود 
دارد. پادگان هایی که هنوز مشــخص نيست پس از 
خروجشان از تهران و سایر شهرهای بزرگ، قرار است 
چه بلایی بر سرشان بياید و آیا جای آنها را برج و مرکز 

تجاری خواهد گرفت؟

رئيس شورای شهر می گوید با ساخت و ساز در پادگان ها پول خریدشان فراهم می شود

 شمارا به خدا
پادگان ها را از تهران نبرید

 محمد سالاری، در گفت وگو با »شهروند«: اگر قرار است به جای این پادگان ها برج و مال ساخته شود
چه بهتر که همان پادگان ها سر جای خودشان باقی  بمانند

چرا در برابر کم توانان، ناتوانيم؟
سیدمرتضی توکلی
روانشناس

اتفاق خوشایندی اســت. دور خانم »نماینده« را اصحاب خبر گرفته اند و دوربين ها 
تصاویر او را به دنيا مخابره می کنند. همه  جای دنيا ژاپن نيست، اما حضور این زن و دیگر 
هم حزبی اش در مجلس ملی شان، کورســوی اميد را در دل همه افراد دارای معلوليت 
شدید روشن کرده اســت. بين 480 عضو مجلس ژاپن، عدد این دو نماینده معلول از 
نظر کمّی اهميتی ندارد، اما از نظر کيفی اتفاق مهمی رخ داده، حتی راهروها و برخی 
قســمت های عبور و مرور در پارلمان بهبود پيدا کرده، تا ایــن دو نفر بتوانند راحت تر 
برای قانون گذاری به آن جا رفت وآمد کنند؛ دو نفری کــه هر دو برای انجام امور روزانه 
نيازمند حضور فرد دیگری در کنارشان هستند. گذر از دنيای پرپيچ وخم ناتوانی برای 
کم توانان هر جامعه به اندازه کافی دردناک است. آنها عموما در کشورها و شهرهایشان 
از کوچکترین فرصت هــای اجتماعی بی بهره اند و برای به دســت آوردن فرصت های 
کم و کوچک شهروندی باید بسيار بجنگند. خانم ایکو کيمورا که به کرسی نمایندگی 
رسيده، از هشت سالگی دچار فلج مغزی شده و از گردن به پایين به جز دست راستش 
در اختيارش نيست. او و هم حزبی هایش با شعار »توجه بيشتر به اقشار فراموش شده« به 
ميدان رقابت سياسی اخير در ژاپن پاگذاشته اند. شاید بزرگترین دغدغه مشترک خانم 
ایکو و ميليون ها معلول دیگر در سراسر دنيا همين باشد که روند »عادی سازی« در برابر 
آنها در پيش گرفته شود؛ حق حضور آنان، ترددشان و تاثيرشان برای مردم جامعه یک 
حق عادی تلقی شود.  آنجا که یک روان سالم در یک بدن دارای نقص بتواند به شکوفایی 
برسد، پایان محدودیت زندگی معلولان است. این عادی سازی می تواند موضوعش تردد 
ســاده در پياده رو باشد، می تواند امکان راهيابی به صحن مجلس قانون گذاران باشد یا 
راه اندازی کسب وکار. چيزی که رویای همه کم توانان است، انسان دیده شدن و شهروند 
دیده شدن شان قبل از برجستگی کم توانی شان است. برای عقب راندن این پرده نامربوط 
و غيرمنصفانه، شــما که وزیری، آن یکی که پدر است، معلم ها و فروشندگان و از همه 

بالاتر اهل رسانه، چه باید بکنيم؟ راه را کوتاه کنيم و همان کار را بکنيم.

 این همه مجوز
کلافه تان نمی کند؟

ادامــه از صفحه اول| توضیح ســردار 
رحیمی کاما درست است؛ این که رانندگان 
این تاکسی ها قرار است خانواده و زن و فرزند ما 
را جابه جا کنند و باید صاحیت داشته باشند. 
اما سوال این است که مگر خود این رانندگان 
جزیی از این جامعه و خانــواده و فرزندان ما 
نیستند؟ اگر قرار به این همه مته به خشخاش 
گذاشتن باشد، باید برای افرادی که در خیابان 
و مترو و اتوبوس به عنوان مســافر آمد و شد 
می کنند هم شرایطی قایل شد و مجوز صادر 
کرد، چراکه خانــواده و فرزندان ما در خیابان 
و مترو حاضرند و نباید بــا افراد بی صاحیت 
مواجه شوند. این شکل برخورد و نگاه به افراد 
انتها ندارد و جز بستن دســت و پای مردمی 
کــه می  خواهند نان حالی بــه خانه ببرند و 
جز افزایش مســئولیت نیروهــای انتظامی 
 که با مشــکات عدیده مواجهنــد، حاصلی 

نخواهد داشت.

آب حيات یا حياط؟
ادامه از صفحه اول| نگارنــده این متن، پس 
از مدت ها تذکر و بارها بگومگو با همه قشرهایی که 
دچار چنین معضلی اند، در حســرت چشم گفتن 
و قبول کردنِ این اشــتباه مانده اســت و هیچ چیز 
بیشــتر از توجیهاتِ مضحکِ روی اعصاب نشنیده 
که »نمیشه نشوریم جلوی خونه کثیفه! ]آب شرب 
برای این کارهاست؟[/ پولش رو میدم ]مزخرف ترین 
واکنش ممکن[/ امسال بارون اومد این همه! ]گیرم 
پشت سدها پر هم باشد،  مجوزی می شود برای دور 
ریختن آب شرب؟ مگر ظرفیت تولید آب شرب هم 
افزایش می یابد؟[/ آب چاهه ]کو مجوز برداشتش؟ 
کی اجازه داده؟ اصا خب باشــد، مجوزی اســت 
برای ریختنش به فاضاب؟[/ به شــما ربطی نداره! 
]بیشــترین جمله همین اســت و تمام[« اما ربط 
دارد، نه تنها به ما که به همه بچه هایمان؛ برای همه 
آنهایی که می خواهند آینده این سرزمین را ببینند. 
این مسئولیت اجتماعی و انسانی تمامی ماست که 
از کنار این معضل به آسانی »آب خوردن« نگذریم. 
آن قدر تذکر بدهیم که بفهمند بفهمند و بفهمند که 

آب حیات برای شستن حیاط نیست.
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معاونت زنان و خانواده رئيس جمهوری با اشاره به مشکلاتی که کودک همسری ایجاد می کند، گفت: 
»کودک همسری بيشتر در مناطق مرزی و روستایی اتفاق می افتد. این اواخر می بينيم که دادستان های 
قوه قضائيه هم ورود می کنند و جلوی چنين ازدواج های غيرمتعارفی را می گيرند. در برخی موارد فاصله 
سنی تا ٥0 سال هم می رســد و در مواردی مردان با دخترانی زیر ۱3سال ازدواج می کنند. از نظر وزارت 
بهداشت ميانگين سن کودکی، ۱3سال است. در روایتی امام صادق)ع( هم در این خصوص فرموده اند که 

چنانچه فردی کودکی نکند، شخصيت او به اندازه کافی رشد نخواهد کرد.«

معصومه ابتکار:  

فاصله سنی برخی 
کودک همسری ها 

۵۰ سال است
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در هر یک از اتاق های منزل 
یا محل کار مکان های امن 
را تعيين کنيد. این مکان 

می تواند زیر یک ميز محکم، 
یا کنار دیوار داخلی به دور از 

پنجره باشد.
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ادامــه از صفحه اول| با تمــام حاشــیه ها و اخبار 
ضدونقیض تا یکی از سلبریتی کنسرت و شو و  فیلم و سریال 
و مسابقه دارد، مردم )چه طرفدار و چه غیرطرفدار( پایش 
نشســته اند و از همان لحظه واکنش هایشان در محاورات 
 شخصی و شبکه های اجتماعی شروع می شود و وقتی هم 
که گوشی خانه زنگ می خورد که از مرکز نظرسنجی زنگ 

می زنیم  چیزی می پرانند که لازم نیست از آن دفاع کنند! 
در این جا ســوال اصلی این اســت: »رســانه، مردم یا 
ستاره ها؟« پاسخ هم چنین است: »هیچ گروهی به تنهایی 
قدرت آن را ندارد که  سلبریتی ها را بسازد، معدوم کند یا 
در ورژن ایرانی اش اصاح و استاندارد مطابق بخشنامه های 
اخاقی و سبک زندگی  فان جور کند. سه گروه هم قدرت، 
رســانه )چه مکتوب و چه مجازی و چه تصویری(، تمام 
افراد جامعه و خود سلبریتی ها، در تبانی  و رقابت با یکدیگر 
ســلبریتی ها را روی بورس می آورنــد. قدرت هیچ کدام 

تعیین کننده نیست و هیچ کدام شان هم ناتوان نیستند.«
همه ما مردم، حتی آنهایی که ســلبریتی ها را نادیده 
و پیش پا افتاده و زرد به حســاب می آورند، بخشی از این 
پروسه ایم، ولی  هیچ وقت نمی شود دقیقا پیش بینی کرد 
که ســتاره بخت کدام ســلبریتی کی ظهور وکی افول 

می کند. سلبریتی ها نه بازیچه اند و نه  بازیگردان، همان طور 
که مردم نه مصرف کننــده ای بی اختیارند و نه قاضیانی 
برای صدور احکام سنگین. رسانه ها اخبار  سلبریتی ها را 
پوشش می دهند تا توجه جامعه را جلب کنند. دسته ای 
از آنها سلبریتی ها را نقد می کنند و دسته دیگر خوراک 
 سلبریتی ها را فراهم می کنند، دسته ای دیگر زیرپایشان را 

خالی می کنند و دسته ای هم جدیدا اخاذی! 
بنابراین اگر بپذیریم که فرهنگ سلبریتی در این دوران 
بی نشاط و خاکستری چیزی نیست جز فضولی و زیرآبی و 
کپی برداری و  کشف زوایای پنهان یک زندگی؛ باید بگوییم 
در ایــن نمایش که عده زیادی در نگارشــش دخیل اند، 
مهاری وجود ندارد و افسارش در  اختیار هیچ کس نیست. 
حضور ســلبریتی ها در جامعه و میزان تاثیرگذاری شان  
تماما خوب یا تماما بد نیســت. اما اگر فرهنگ  سلبریتی 
را دوســت ندارید، رسانه و فیس بوک و تلگرام را سرزنش 
نکنید، آرتیســت ها را ســرزنش نکنید، حتی مردم را 
سرزنش  نکنید. همه را سرزنش کنید.کلیتی که ما را به 

این جا رسانده! ما همه با هم هستیم! 
شاید در تکمیل عرایض ایسپا بتوان به نتایج یک تحقیق 
در آمریکا اشــاره داشت، عناوینی که شــاید باید به دقت 

بیشــتری در روند  نظرسنجی بینجامد. نتایج یک مطالعه  
که به تازگی در آمریکا صورت گرفته، نشــان می دهد که 
اثرگذاری کارشناســان بر  مخاطبان بیشــتر از اثرگذاری 
سلبریتی ها شده است. گرچه این اثرگذاری در گروه های 
سنی مختلف مخاطبان متفاوت اســت، اما  مخاطبان در 
هر یک از گروه های ســنی متفاوت بیشــترین تأثیر را از 
کارشناسان می پذیرند . در این مطالعه اثرپذیری مخاطبان 
۱۸ تا  بالای ۶۵ سال به تفکیک ۶ بازه سنی مورد بررسی قرار 
گرفته است. به عنوان مثال اثرگذاری سلبریتی ها بر گروه 
سنی ۱۸ تا ۲۴  سال بالاترین مقدار یعنی ۱۶ درصد و نصف 
اثرگذاری کارشناسان بر این گروه سنی است.    این درحالی 
است که اثرگذاری  سلبریتی ها بر گروه سنی  ۵۵ تا ۶۴ سال 
به کمتر از یک درصد کاهش می یابد درحالی که اثرگذاری 

کارشناسان بر این گروه سنی  همچنان قابل ماحظه است. 
به نظر نوع سوال، دسته بندی مخاطبان و نتیجه گیری و 
مقایسه اصولی تر از این است که یک روز تلفن بزنیم و یک 
شب جواب ها  را الک کنیم و فردایش بگوییم: کشف جدید 
شده است. حکایت خبرنگارهایی که برای پر کردن صفحه 
روزنامه تلفن را بر می  دارند و به یک نماینده یا مسئول زنگ 

می زنند و می پرسند: دیگه چه خبر؟

سلبریتی ها نه بازیچه اند و نه بازیگردان! 

سخنگوی قوه  قضائيه:   

 در حوادث رانندگی براساس قانون جدید
فقط راننده مقصر نيست

غامحسین اسماعیلی، سخنگوی قوه قضائیه، روز شنبه در برنامه  »نگاه« که از شبکه یک 
سیما پخش می شد، حاضر شد و در آن برنامه درباره وضع حوادث رانندگی اظهارنظر کرد و 
در پاسخ به پرسشی مبنی بر این که با توجه به تداوم تولید خودروهای بی کیفیت و بی توجهی 
خودروسازان به امنیت افراد، آیا قوه قضائیه وارد میدان خواهد شد یا خیر، گفت: »قوه قضائیه 
حتما وارد عمل خواهد شــد و به ویژه در حوزه حوادث رانندگی از افتخارات قانون مجازات 
اسامی جدید این است که برخاف سابق فقط راننده را مقصر نمی داند و مجموعه عوامل 
بروز سانحه مقصر است.« به گفته او، از این به بعد، بعد از وقوع حادثه  رانندگی عاوه بر راننده، 
خودروساز و شرکت مربوطه و حتی وزارت راه وشهرسازی که مسئول رسیدگی به وضع راه ها 
و معابر است هم، مورد بازخواست قرار خواهد گرفت و توسط کارشناسان سهم هرکدام از این 
بخش ها در بروز حادثه تعیین و تکلیف می شود و بعد هم مورد تعقیب قرار خواهد گرفت »به 

این ترتیب راننده تنها مقصر تصادفات نیست.«

بالاخره بيت کوین قانونی! 
مدت هاست که صحبت درباره قانونی بودن یا نبودن استخراج بيت کوین در 
ایران داغ است، اما بالاخره دیروز مدیرکل دفتر توسعه  و کاربرد فناوری اطلاعات 
وزارت صنعت خيال ها را راحت کرد و گفت: »با توجه به تصویب مصوبه استخراج 
رمز ارز در هيأت  دولت، اعطای مجوز فعاليت استخراج رمز ارز به وزارت صنعت 

واگذار شد .«
فرزاد اسماعيل زاده ادامه داد: »با توجه به نياز این  کسب و کارها به برق و پهنای 
باند مناســب، باید تأیيدیه های لازم از وزارت نيرو و وزارت ارتباطات و فناوری 
اطلاعات دریافت  شود .   لازم اســت تجهيزات مورد نياز دارای برچسب انرژی و 
از تجهيزات به روز در این زمينه باشــند. همچنين ازجمله شرایط  دریافت این 
مجوز، فعاليت شخصيت حقوقی با موضوع مرتبط در زمينه فناوری اطلاعات 
و جذب متخصصان این حوزه است. در  حال حاضر دستورالعمل اعطای مجوز 
 فعاليت در این حوزه درحال تدوین است که پس از تکميل و تصویب اطلاع رسانی 

خواهد  شد.« 
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